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۵ رمضان ۱44۰ -شماره ۲۲۱۸۲

رئیس هیئت مدیره کانون انجمن های صنایع 
غذایی ایران گفت: مشخص نیست چرا گوشتی 
که به قیمت کیلویی پنج دلار وارد می شود 
 در نهایــت کیلویی ۱۰۰ هزار تومان فروخته 

می شود.
محمدرضــا مرتضوی در گفت وگو با ایســنا، 
اظهار کرد: افزایش قیمت برخی از کالاهای تولید 
داخل در شرایط فعلی اجتناب ناپذیر است، چراکه 
تولیدکنندگان برای تأمین مواد اولیه خود از داخل 
و خارج کشور با افزایش قیمت مواجه هستند. برای 
مثال قیمت گندم برای واحدهای صنعتی معادل 
هزار و 800 تومان در نظر گرفته شده که در نتیجه 
آن قیمت آرد گندم نیز از هزار و 100 به دو هزار 

و 300 تومان رسیده است.
وی ادامــه داد: دولت می گوید که 1۴ میلیارد 
دلار برای کالاهای اساســی هزینه کرده که باید 

بررســی شود چرا سوبسید دولتی به دست مردم 
نرسیده است.

رئیس کانون انجمن های صنایع غذایی همچنین 
عملکــرد وزارت جهــاد کشــاورزی را در زراعت 

خوب، اما در تجارت ضعیف توصیف کرد و گفت: 
باید مشــخص شود که چرا گوشتی که به قیمت 
کیلویی پنج دلار وارد کشــور می شود در بازار به 
قیمت کیلویی 100 هزار تومان فروخته می شود.

مرتضوی با ادعای اینکه رشته نظارت و تنظیم 
بازار از دست دولت خارج شده، توضیح داد: راه حل 
خروج از مشکلات این است که دولت طی جلسه ای 
با کارشناسان، روشی را که برای واردات کالاهای 

اساسی در نظر گرفته بررسی کند.
وی افزود: اگر قرار اســت با روش متمرکز در 
اقتصاد عمل شــود، باید یک سیستم متمرکز و 
پاسخگو تشکیل شــود، اما در حال حاضر کسی 
پاسخگو نیســت. از طرف دیگر در شرایط فعلی 
همه چیز با سیستم های کامپیوتری قابل کنترل 
اســت که می توان در یک سیستم متمرکز از آنها 

استفاده کرد.

رئیس کانون انجمن های صنایع غذایی:

گوشتوارداتی۵دلاری۱۰۰هزارتومانفروختهمیشود

مدیر اســبق اموربین الملل شرکت ملی نفت 
ایران گفت: صادرات نفت خام به سادگی قابل رصد 
و تحریم  پذیری است، ولی فرآورده های نفتی این 

طور نیست.
محمدعلی خطیبی در گفت وگو با خبرگزاری تسنیم، 
با اشاره به اجرای فاز دوم تحریم های نفتی توسط آمریکا، 
دربــاره راهکارهای مقابله با تحریم های نفتی اظهار کرد: 
صادرات نفت خام به سادگی قابل رصد و تحریم  پذیری 

است، ولی فرآورده های نفتی این طور نیست.
وی درباره توانمندی ایران در توسعه صنایع پالایشی 
افزود: اگر ما در این حوزه مشکلی داشتیم نمی توانستیم 
پالایشــگاه ســتاره خلیج فارس را با نیروهای متخصص 
داخلی راه اندازی کنیم، ما در حوزه پالایشــگاه ســازی 

توانایی لازم را داریم.

مدیر پیشین اموربین الملل شرکت ملی نفت تصریح 
کرد: نیروی انســانی متخصص و تحصیل کرده زیادی در 
اختیار کشــور ما هست که می توانیم آنها را سازماندهی 

و استفاده کنیم.
خطیبی ادامه داد: در بحث تأمین مالی هم ما صندوق 
ذخیره ارزی را داریم که هر سال مقداری از فروش نفت 
باید در این صندوق ذخیره شده باشد، بنابراین می توانیم 
از آن به عنوان پشــتوانه کار استفاده کنیم. وی در پاسخ 
به ادعای سودده نبودن پالایشگاه سازی خاطر نشان کرد: 
در شرایطی که دشــمن در حال کاهش میزان صادرات 
نفت ایران است، ساخت پالایشگاه برای ما حالت حیاتی 

و امنیتی پیدا کرده است.
این کارشــناس انــرژی گفت: غیراقتصــادی بودن 
ساخت پالایشــگاه را من قبول ندارم؛ اگر این طور باشد 

باید تمام پالایشــگاه ها در دنیا بسته شود؛ چرا کشوری 
مثل هندوستان که کشوری فقیر است، در حال ساخت 
پالایشــگاه بیش از نیاز خودش اســت؟ زیرا نفت را در 
آنجا تبدیل به فراورده کرده و می فروشــد، پس این کار 

سودآوری دارد.
خطیبی علت سودآور نبودن صنایع پالایشی در ایران 
را قدیمی بودن فناوری آنها دانست و بیان کرد: مشکل در 
اینجا، دولت ها هســتند که این فناوری را به روز نکردند؛ 
اما در نهایت مشکل به پالایشگاه برنمی گردد، مسئله در 

نوع مدیریت ما است.
وی افــزود: در حال حاضر بخش خصوصی در زمینه 
پالایــش میعانات گازی و نفت کوره آمادگی کامل دارد؛ 
منتها ما باید به اینها مجوز بدهیم و حمایت کنیم. در حال 
حاضر برخی سرمایه گذاران خصوصی روی پالایشگاه های 

کوچــک کار می کنند، دولت باید از اینها حمایت کند تا 
بتوانند در این راستا قدم بردارند.

مدیر اســبق امور بین الملل شرکت ملی نفت درباره 
امکان استفاده از نقدینگی داخل کشور در حوزه صنایع 
پالایشی و پتروشیمی گفت: متأسفانه در کشور ما فرهنگ 
کنسرسیوم تشکیل دادن خیلی ضعیف است، در حالی که 
در کشــورهای دیگر مثلا 10 یا 20 شرکت سرمایه های 
خود را روی هم میگذارند، کنسرسیوم تشکیل میدهند و 
به جای کار روی پروژه های کوچک، وارد پروژه های بزرگ 
می شوند، اما بخش خصوصی ما از نظر فرهنگی در تشکیل 

این کنسرسیوم ها چندان قوی نیست.
خطیبی بیان کرد: باید کمک کنیم تا بخش خصوصی 
وارد کنسرســیوم شوند تا بتوانند در زمینه پایین دستی 

ورود کنند و پتروشیمی و پالایشگاه های بزرگ بسازند.

کارشناس انرژی:

صادرات فرآورده های نفتی قابل تحریم نیست

درحالی که طبق قانــون بانک ها باید وام ۳۰ 
میلیونی ازدواج را با یک ضامن به زوجین پرداخت 
کنند، گزارش های میدانی نشــان می دهد برخی 
از بانک ها دو یا ســه کارمند رسمی دولت را برای 

ضمانت درخواست می کنند.
به گزارش خبرگزاری تسنیم، تسهیلات قرض الحسنه 
ازدواج برای هریک از زوج ها در سال 1398 بالغ بر 300 
میلیون )300/000/000( ریال با دوره بازپرداخت پنج ساله 
با اخذ یک ضامن معتبر و ســفته اســت. بانک مرکزی 
می تواند یارانه پرداختی به اشــخاص را به عنوان تضمین 

در این زمینه بپذیرد.
هرچند وام 30 میلیونی در شرایط فعلی اقتصاد کشور 
و گرانی لحظه ای کالاها نمی تواند گره گشای ازدواج جوانان 

باشد ولی بازهم برای زوجین اهمیت دارد.
در هفته های اخیر بســیاری از جوانان که به منظور 

دریافــت وام ازدواج راهــی شــعب بانکی شــده اند با 
بخشنامه های عجیب و غریبی رو به رو شده اند که کار را 
برای دریافت وام 30 میلیونی ازدواج سخت کرده است.

نکته مهم و شاید اولین سنگ پیش پای جوانان برای 
دریافت وام ازدواج تعداد ضامن هایی است که بانک ها به 

انتخاب خودشان تعیین کرده اند.
برخی از بانک ها دو ضامن کارمند رســمی دولت و 
برخی دیگر ســه ضامن از هر یک از زوجین می خواهند 
این درحالی است که طبق مصوبه مجلس وام 30 میلیونی 
باید با دوره بازپرداخت پنج ساله و اخذ یک ضامن معتبر و 
سفته پرداخت شود. البته مجلس این را هم مصوب کرده 
که اگر زوجین ضامن کارمند نداشته باشند، یارانه پرداختی 

را بعنوان ضمانت در بانک قرار دهند.
با این حال بانک ها کار خودشان را می کنند و ضوابط 
باب میل خود را برای پرداخت وام ازدواج تعیین کرده اند. 

یکی از بانک ها گواهی اشــتغال به کار زوجین را شــرط 
پرداخت وام ازدواج اعلام کرده است!

سؤال اینجاست اگر زوجی شاغل نباشد نمی تواند از 
این بانک وام ازدواج بگیرد؟ یا اگر شغل آزاد داشته باشد 
از کدام سازمان باید گواهی اشتغال به کار دریافت کند؟

مدیرکل اعتبارات بانک مرکزی درباره سخت گیری های 
بانک ها برای پرداخت وام ازدواج گفت: بانک مرکزی متن 
مصوب قانون را به تمامی بانک ها ابلاغ کرده است. حتی 
تاکید کرده ایــم که یا یک ضامن معتبر یا یارانه زوجین 

را قبول کنید.
میرمحمد صادقی افزود:  شاید بانک ها به دلیل افزایش 
رقم وام ازدواج، شرایط ضمانت این وام را سفت و سخت 
کرده اند تا از بازپرداخت اقساط مطمئن شوند ولی بانک 

مرکزی به آنها تاکید کرده یک ضامن را قبول کنید.
وی دربــاره اقــدام برخی از بانک ها بــرای دریافت 

گواهی اشــتغال به کار از زوجیــن در زمان پرداخت وام 
ازدواج هم گفت: اگر بانکی گواهی اشتغال به کار دریافت 
کند دیگر نیازی نیســت که از متقاضیان بخواهد ضامن 
کارمند رســمی را معرفی کنند. گفتنی است باتوجه به 
وضعیت اقتصادی و شــرایط سخت جوانان برای ازدواج، 
مجلس در بررســی بودجه امســال تصویب کرد که وام 
 ازدواج از 15 میلیون تومان به 30 میلیون تومان افزایش

 یابد.
در بنــد )الف( تبصــره )16( لایحه بودجه 98 آمده 
اســت: به منظور حمایت از ازدواج جوانان، بانک مرکزی 
جمهوری اسلامی ایران موظف است از محل پس انداز و 
جاری قرض الحسنه سیستم بانکی، تسهیلات قرض الحسنه 
ازدواج بــه زوج هایــی که تاریخ عقــد ازدواج آنها بعد از 
1396/1/1 اســت و تاکنون وام ازدواج دریافت نکرده اند، 

با اولویت نخست پرداخت کند.

واکنش بانک مرکزی به شرایط غیرقانونی بانک ها:

فقطیکضامنیایارانهزوجینبرایوامازدواجکافیاست

رئیس شرکت فوجی اویل گفت: مشکلی به 
لحاظ تامین نفــت از منابعی به جز ایران وجود 
ماهانه ۱۰۰  این شــرکت  اما هزینه های  ندارد، 
میلیون ین معادل 9۱۱ هزار دلار افزایش می یابد.
به گزارش خبرگزاری فارس به نقل از رویترز، شرکت 
فوجی اویل ژاپن پس از پایان یافتن معافیت های تحریم 

نفت ایران، نفت بیشتری از خاورمیانه می خرد.
آتسو شیبوتا، رئیس  این شرکت اعلام کرد مشکلی 
به لحاظ تامین نفت از منابعی به جز ایران نمی بیند، اما 
هزینه های این شرکت ماهانه 100 میلیون ین )911 

هزار دلار( افزایش می یابد.
گفتنی اســت، آمریکا تحریم هــای نفتی ایران را 
از نوامبر 2018 مجددا فعال کرد و صادرات نفت ایران 
به یک میلیون بشکه در روز رسید. واشنگتن می گوید 
که می خواهد صادرات نفت ایران را به صفر برســاند و 
از ابتدای ماه می  معافیت هــای صادرات نفت ایران را 

تمدید نکرد، اما ایران می گوید که این اتفاق نمی افتد 
و تحلیلگران نیز معتقد هستند، صادرات نفت ایران به 

صفر نخواهد رسید.
فوجی اویل اعلام کرد، نفت ایران 20 درصد از نیاز 
این شرکت در سال مالی منتهی به ماه مارس را تشکیل 
داده اســت، درحالی که این رقم در مدت مشابه سال 

پیش از آن 30 درصد بود.
ناتوانی عربستان در جبران کمبود نفت بازار

در همین زمینه، آمریکایی ها که پیش تر اعلام کرده 
بودند، عربستان می تواند نفت مورد نیاز بازار را تولید 
کند، اما امروز به این نتیجه رســیدند، عربستان توان 

بالای تولید نفت را ندارد.
بــه گفته محققان و تحلیلگران بازار نفت از جمله 
جیمی اسمیت انگلیسی که اظهاراتش را در گفت وگو 
بــا الحیات بیان کرده، اگرچه اوپک روز گذشــته 30 
هزار بشکه نفت بیشتر تولید کرده است، اما کمترین 

میزان تولید را در طول چهار سال گذشته دارد و رقم 
واقعــی تولید اوپک بیش از حدود 30 میلیون و 260 

هزار بشکه نیست.
جالب اینجا است که اسمیت معتقد است، در طول 
یک ســال گذشته تولید نفت ایران و ونزوئلا به دلیل 
فشارهای آمریکا کاهش شدیدی پیدا کرده است، اما 
از سوی دیگر تولید نفت توسط نیجریه و لیبی و عراق 
کمی افزایش یافت، هرچند که اخیرا لیبی نتوانســت 
افزایــش تولید خود را نگه دارد و به دلیل مشــکلات 
داخلیش تولید نفت این کشــور کاهش یافت. اما باز 
این افزایش تولید نفت نتوانست جایگزین کاهش تولید 
نفت ایران و ونزوئلا شــود که این موضوع موجب شد، 
آمریکا مستقیما دست به دامان عربستان و امارات شود.
ریک پری وزیر انرژی آمریکا اعلام کرده است، ما 
با این حال از عربستان خواسته ایم تولیدش را بیشتر 
از آنچه که هســت بالا ببرد تا کمبودی در بازار نفت 

احساس نشود. به گفته مقامات آمریکایی عربستان هنوز 
نتوانســته نفتش را جایگزین نفت ایران کند هرچند 
که تولیدش را بالا برده اســت و این نشان می دهد که 

نمی توان روی عربستان حساب باز کرد.
اداره اطلاعات انرژی آمریکا اعلام کرده، کمبود نفت 
در بازار جهانی موجب شده تا ذخایر استراتژیک نفت 
آمریکا بیشتر به بازار تزریق شود و ذخایر استراتژیک 
نفت آمریکا کاهش یابد؛ این خبر موجب شد تا شاهد 

افزایش قیمت نفت در بازار جهانی باشیم.
این اداره همچنین اعلام کرده اســت، روند بازار 
جهانی نفت نشــان می دهد، اگرچه تقاضا برای نفت 
در سال 2019 در حال افزایش است، اما نباید انتظار 
داشت که تامین کنندگان بتوانند نفت مورد نیاز بازار 
را به راحتی تامین کنند و به احتمال زیاد قیمت نفت 
افزایش می یابد و البته این افزایش قیمت در کانال 70 

تا 80 دلار خواهد بود و بیشتر نخواهد شد.

رئیس شرکت فوجی اویل خبر داد

هزینهماهانهیکمیلیوندلاریتحریمایرانبرایپالایشگاهژاپن

یک مقام مسئول در وزارت راه و شهرسازی اعلام کرد برای 
حمایت از مستاجران برنامه داریم و در این راستا اواخر هفته آینده 
چند برنامه که التهاب بازار اجاره را کاهش می دهد، نهایی می شود. 
عباس فرهادیه در گفت وگو با خبرگزاری تسنیم، با بیان اینکه فصل 
اجاره از حدود 1/5ماه آینده آغاز می شــود )اما( کمتر کسی را می توان 
پیدا کرد که امکان جابه جایی را در این بازار داشــته باشد اظهار داشت: 
 اصولا الان خانه خالی نداریم، خانه ها از خرداد و تیرماه شــروع به خالی 

شدن می کند مگر این که واحد مسکونی نوساز باشد. 
وی با بیان این که هم اکنون حجم قابل توجهی از واحدهای مسکونی 
کلید نخورده است؛ یعنی هنوز خانه نوساز است و فقط دست به دست 
می شود. این خانه ها با پول هم دست به دست نمی شود و در بازار تهاتر 

این کار انجام می شود.
مدیرکل دفتر سرمایه گذاری و اقتصاد مسکن در این باره توضیح داد: 
فردی واحد 500 متری دارد و آنرا به فرد دیگری می فروشد و دو واحد 
250 متری را خریداری می کند. می خواســتیم در یک شرکت ملکی را 
230 میلیارد تومان بفروشیم اعلام کردیم هر کسی بیاید 30 درصد آن 
را نقد پرداخت کند و مابقی را تهاتر کند، اما همین 30 درصد نقد نیز 

وجود ندارد.
فرهادیــه با بیان این که  از ۴5 روز دیگر تازه فصل جابه جایی ها آغاز 
می شــود، اما متاسفانه یک جو روانی ایجاد شده مبنی بر این که قیمت 
مســکن دو برابر شــده و به تبع آن نرخ اجاره مسکن نیز دو برابر شود، 
گفت: آمار 27 ســاله نشــان می دهد هیچگاه این اتفاق نیفتاده، یعنی 
هیچ وقت به طور یک به یک، افزایش نرخ اجاره با افزایش قیمت مسکن 

روی نداده است. 
وی با بیان این که شفاف ســازی در این رابطه منجر به شکستن جو 
کنونی می شود، افزود: این جو روانی متاسفانه توسط عده ای که منافع آنها 
در این قضیه است در حال رقم خوردن است. تجربه نشان داده است که 
در سال های اخیر اکثر موجران )مالکان( بیشتر از یک سال مستاجران را 
نگه نمی دارند. چرا؟ چه کسانی از این قراردادهای مکرر منتفع می شوند؟
مدیرکل دفتر ســرمایه گذاری و اقتصاد مســکن بیــان کرد: برای 
دهک های یک و دو که خیلی ضعیف و با اجاره بها خیلی درگیر هستند، 
باید سیستم های حمایت را دنبال کنیم، اما برای اقشار دیگر جامعه چند 
برنامه را در حال پیگیری داریم. چند برنامه داریم که می تواند التهاب را 
در بازار اجاره بها کاهش  دهد که تا اواخر هفته آینده نهایی شده و درباره 
آن اطلاع رسانی لازم را انجام خواهیم داد. از رسانه ها می خواهیم به این 

موضوع کمک کرده و سینرژی)هم افزایی( ایجاد کنند.
رشد تعداد مستاجران در سال های گذشته

در همین زمینه، جمشــید برزگر رئیس کانون سراسری انبوه سازان 
کشــور در گفت وگو با خبرگزاری فارس اظهار داشــت: تولید مســکن 
سالانه 300 هزار تا ۴00 هزار واحد است و اگر ۴00 هزار مسکن برنامه 
اقدام ملی دولت آغاز و به ســرانجام برســد، تنها در سال 98 به برنامه 
ســالانه تولید مسکن نزدیک شــده ایم، اما در کل طی سال های قبل از 

برنامه عقب هستیم.
وی افزود: طی سالیان گذشته به دلیل کاهش عرضه مسکن و کاهش 
قدرت خرید تعداد اجاره نشــینی در کشور افزایش یافته است. البته این 
آمار به سرشماری سال 95 باز می گردد و اگر افزایش 20 میلیون نفری 
برای زندگی در بافت فرسوده و حاشیه نشینی و بدمسکنی را اضافه کنیم، 

وضعیت اجاره مسکن وخیم تر خواهد بود.

یک مقام وزارت راه و شهرسازی: 

برنامه کاهش التهاب بازار اجاره بها 
هفته آینده نهایی می شود

مدیرکل حمایت از پایداری مشــاغل و بیمه 
بیکاری وزارت کار گفت: بنگاه های مشــکل دارِ با 
و  اولویت رسیدگی  نیروی شــاغل در  بیشترین 

حمایت قرار دارند.
کریم یاوری در گفت وگو با خبرگزاری مهر، با  اشاره به 
اولویت رسیدگی به بنگاه های مشکل دار در سال جاری 
اظهار داشت: وزارت تعاون، کار و رفاه اجتماعی، از حیث 
حفظ نیروی کار، تثبیت و پایداری مشــاغل به موضوع 
رسیدگی به وضعیت بنگاه های مشکل دار ورود می کند.

وی با تاکید بر اینکه ستاد تسهیل و رفع موانع تولید 
تشکیل شده و ریاست آن بر عهده وزارت صنعت، معدن 
و تجارت است، ادامه داد: وزارتخانه های تعاون، کار و رفاه 
اجتماعی، کشور، جهاد کشاورزی، امور اقتصادی و دارایی، 

سازمان برنامه و بودجه، اتاق بازرگانی ایران و بانک مرکزی 
نیز از اعضای ستاد تسهیل و رفع موانع تولید هستند که 
کارگروه های استانی ستاد هم در هر استان تشکیل شده اند.

مدیرکل حمایت از پایداری مشــاغل و بیمه بیکاری 
وزارت کار افزود: برای اطلاع اعضای ستاد تسهیل و رفع 
موانع تولید کشور از روند فعالیت کارگروه های استانی، به 
طور متناوب برخی از جلسات ستاد در استان های بزرگ 
صنعتی تشــکیل می شود. در همین راستا، اولین جلسه 
ستاد تسهیل در سال جاری در اردیبهشت ماه در استان 
مرکزی برگزار شد و مشکلات مرتبط با شرکت های بزرگ 

در این استان را مورد بررسی و رصد قرار داد.
یاوری ادامه داد: در اولین جلسه ستاد تسهیل و رفع 
موانع تولید به میزبانی استان مرکزی مشکلات شرکت های 

ایرالکو، هپکو، واگن پارس، آذرآب، نورد و لوله صفا، نورد 
پروفیل ساوه، ماشین سازی اراک، شرکت گلپونه پارس 
و شــرکت هیبرید زرندیه مورد بررســی قــرار گرفت و 

تصمیماتی برای حل مشکلات آنها اتخاذ شد.
وی تاکید کرد: وزارت تعــاون، کار و رفاه اجتماعی 
در جهت صیانت از نیروی شاغل در بنگاه های اقتصادی 
مشکل دار با اولویت صنایع و بنگاه های اقتصادی در بخش 
تولید مواد غذایی، از طریق کارگروه های استانی تسهیل 
و رفع موانع تولید و در صورت لزوم از طریق ســتاد ملی 
تسهیل و رفع موانع تولید آن دسته از صنایعی که دارای 
بیشترین فراوانی در بین بنگاه های مشکل دار هستند را به 
سرعت در کارگروه ها مطرح و رسیدگی به مشکلات آنها 
را با توجه به تعداد نیروی انســانی شاغل در این بنگاه ها 

در اولویت قرار خواهد داد.
مدیرکل حمایت از پایداری مشــاغل و بیمه بیکاری 
وزارت کار تاکیــد کرد: ما در وزارت تعــاون، کار و رفاه 
اجتماعــی هر بنگاه اقتصادی که تعداد نیروی انســانی 
بیشتری در آن مشغول به کار باشد را در اولویت رسیدگی 
قرار می دهیم و در حال حاضر بیشــترین نیروی شاغل 
در صنایــع غذایی فعالیت می کنند و این صنایع در صدر 

بنگاههای دارای بیشترین مشکلات قرار دارند. 
همچنین صنایع قطعه سازی کشور نیز نیروی شاغل 
زیادی دارند که این صنایع نیز مورد رصد و پیگیری قرار 
گرفتنــد. به همین دلیل صنایــع غذایی و صنایع قطعه 
ســازی در اولویت برنامه های جلوگیری از ریزش نیروی 

شاغل قرار دارند.

یک مسئول در وزارت کار:

بنگاههایاقتصادیدارایبیشتریننیرویانسانی
دراولویتحمایتدولتهستند

رئیس  کنفدراسیون صادرات ایران گفت: باید به  سیاست های 
اصلی نظام که جایگزین صادرات غیرنفتی به جای صادرات نفت 

است، بیشتر توجه کرد. 
محمد لاهوتی در گفت وگو با خبرگزاری فارس در پاسخ به این سؤال 
که برای توســعه صادرات غیرنفتی و الزام به توسعه صادرات در شرایط 
تحریم چه باید کرد، گفت: باید به  سیاست های اصلی نظام که جایگزین 
صادرات غیرنفتی به جای صادرات نفت است، بیشتر توجه کرد و با درک 
اهمیت صادرات از تصمیمات مقطعی، لحظه ای و شتاب زده درباره تجارت 

خارجی خودداری کرد. 
وی با بیان اینکه برنامه ریزی ها در یک بازه زمانی حداقل یک ساله و به 
صورت شفاف و مشخص برای فعالان اقتصادی اعلام شود، افزود: بازرگانان 
اعم از واردکنندگان و صادرکنندگان بدانند که در چه مقطعی از ســال 
اجازه صادرات و واردات دارند و در چه مقطعی از سال این اجازه را ندارند. 
رئیس  کنفدراســیون صادرات ایران ادامــه داد: حمایت از صادرات 
و برطرف کردن مشکلاتی مانند پیمان ســپاری ارزی، قیمت های پایه 
صادراتــی و اولویت واگذاری ارز در بخش های غیر صادراتی و ارزان قرار 
گرفتن ارز  تحت عنوان قیمت های پایه صادراتی، تحت عنوان اولویت های 

واگذاری ارز در بخش های غیر صادراتی باید ساماندهی شود. 
لاهوتی با بیان اینکه بازار ارزی به عنوان یک بازار ثانویه باید عملیاتی 
شود، گفت: با ایجاد سامانه نیما بازار ثانویه شکل نگرفت، بلکه تبدیل به 
بازاری چند نرخی شــد. به گفته وی، باید از تجربیات سال 97 استفاده 

کرد تا با مدیریت از شرایط سخت راحت تر عبور کرد. 
رئیس  کنفدراسیون صادرات ایران با  اشاره به اینکه آیا روابط اقتصادی 
با کشورهای همسایه می تواند در توسعه صادرات غیرنفتی موثر باشد، بیان 
کرد: برای توسعه صادرات با کشورهای همسایه دولت باید موضوع نقل و 
انتقالات مالی بین این کشورها را حل کند. لاهوتی ادامه داد: اکنون برخی 
از صادرکنندگان ما در بازارهای عراق و افغانستان فروش ریالی دارند، در 
حالی که دولت ارز از آنها تقاضا می کند بنابراین باید راهی برای حل این 
مسئله پیدا شود. وی اضافه کرد: اگر دولت بتواند در کنار ارتباط گیری 
با کشورهای همســایه، روابط بانکی را با پول های ملی دو کشور ایجاد 
کند، قطعا می تواند در راستای توسعه تجارت گام های خوبی را بردارد. 

رئیس  کنفدراسیون صادرات ایران: 

سیاست نظام برای جایگزینی نفت 
باید مورد توجه قرار گیرد

کارشناسان بخش مسکن با اذعان به بالا بودن قیمت مسکن 
و سوداگری در این بخش، سیاست های غلط شش سال گذشته 

را مسئول این شرایط دانستند. 
به گزارش خبرگزاری مهر، کارشناســان معتقدند سیاســت های 
انقباضی شش سال گذشته وزارت راه و شهرسازی و فقدان ابزار مالیاتی 
برای مهار ســوداگری در بازار مسکن، عامل اصلی رشد لجام گسیخته 
قیمت هاســت و در صورت برقراری مالیات بر عایدی سرمایه، دلالی و 
سوداگری از این بازار رخت برمی بندد و حباب قیمت فروکش می کند.

برخی منابع از نقــش تعیین کننده برخی بانک های خصوصی در 
ســوداگری بازار مسکن ســخن می گویند و معتقدند فقدان مصونیت 
بازار مسکن در مقابل سوداگران بزرگ که حجم عظیمی نقدینگی در 
اختیار دارند، موجب شده این نقدینگی با نیت کسب سودهای کلان و 
یک شبه، هر از گاهی بازار ارز، مسکن یا خودرو را تحت تأثیر قرار دهد. 
ســید مازیار حســینی، معاون مسکن و ســاختمان وزارت راه و 
شهرســازی اخیراً در یک برنامــه تلویزیونی اظهار داشــت: علاوه بر 
شاخص های اقتصاد کلان کشور که در بروز این نابسامانی ها مؤثر است، 
سیاســت های انقباضی دوره گذشته وزارت راه و شهرسازی که پس از 
طرح مسکن مهر احساس می شد با افزایش عرضه مواجه هستیم، مانع 

ساخت و ساز شدند که درنتیجه بازار مسکن به این روز افتاد.
معاون مســکن وزارت راه و شهرســازی بدون نام بردن از عباس 
آخوندی، وزیر مستعفی راه و شهرسازی، تلویحاً سیاست های انقباضی 
وی در بخش ســاخت و ســاز را یکی از عوامل نابسامانی بازار مسکن 

معرفی کرد.
در همین زمینه، افشین پروین پور، کارشناس اقتصاد مسکن درباره 
نقش سیاســت های دولت قبل در جلوگیری از عرضه مسکن در ایجاد 
نابسامانی در این بازار اظهار داشت: وقتی جلوی عرضه گرفته می شود، 

روی بازار تأثیر می گذارد به خصوص که حجم تقاضا بالاست.
وی افزود: علاوه بر نقش عرضه و تقاضا در بازار مسکن، نباید نقش 
سوداگری در این بازار را در افزایش قیمت ها فراموش کرد. هر چه قدر 
هم که عرضه افزایش یابد، باز هم سفته بازان، دلالان و سوداگران که 
در بازار مســکن وارد شــده اند، به خرید واحدهای نوساز اقدام کرده و 
اجازه کاهش قیمت نمی دهند. تا زمانی که ســوداگری کنترل نشود، 

قیمت مسکن تعدیل نمی شود.
عضو شورای عالی مسکن دولت دهم ادامه داد: سیاست های انقباضی 
ساخت و ساز در دوره قبلی وزارت راه و شهرسازی )دوره وزارت آخوندی( 
اگرچه در این نابسامانی بازار تأثیر داشت، اما در حال حاضر هم می توان 
با اســتفاده از ابزارهای مالیاتی به خصوص مالیات بر عایدی ســرمایه 
ظرف شش ماه از افزایش نابسامانی ها در بازار مسکن جلوگیری کرد.

پروین پور اضافه کرد: ممکن اســت برخی افراد در صورت اعمال 
مالیات بر عایدی، اقدام به احتکار مسکن کرده و از فروش آن خودداری 
کنند؛ اما اگر در کنار مالیات بر عایدی، مالیات بر خانه های خالی نیز 
به صورت روزانه اخذ شــود، هزینه های نگهداری خانه به شدت برای 
مالک بالا رفته و چاره ای جز وارد کردن واحدهای مســکونی احتکار 

شده به بازار ندارد.
همچنین، فرشــید پورحاجت، دبیر کانون سراسری انبوه سازان با 
اشاره به عدم همراهی دستگاه های دولتی با دستور رئیس جمهور برای 
اختصاص اراضی در اختیار خود در بافت های فرســوده به برنامه ملی 
بازآفرینی شهری، بیان کرد: در بخش مالیات ها نیز به جای آنکه مالیات 
بر عایدی سرمایه را پیگیری کنند، سال گذشته مالیات بر ساخت و ساز 

در هیئت دولت تصویب شد )!(
دبیر کانون سراســری انجمن های انبوه ســازان اضافه کرد: زمان 
آخوندی از برگزاری جلسات شورای مسکن در وزارت راه و شهرسازی 
خبری نبود؛ این در حالی اســت که علیرغم آنکه یکی از شــعارهای 
محمد اسلامی وزیر راه و شهرسازی، احیای شورای مسکن بود، اما در 
هیچ یک از جلســات شورای مسکن از انبوه سازان و بخش خصوصی 

دعوت نشده است. 
آخوندی با مالیات بر خانه های خالی مخالف بود

در همین جهت، وحید عزیزی، کارشــناس اقتصادی با بیان اینکه 
آخوندی به دلیل مخالفت با اجرای قانون مالیات بر خانه های خالی و 
همچنین مخالفت با پیگیری مجلس از تصویب طرح مالیات بر عایدی 
مســکن، نقش مهمی در تشدید نابسامانی این روزهای بازار مسکن و 
رشــد لجام گسیخته قیمت ها دارد، اظهار داشت: اگر دو ابزار »مالیات 
بر خانه های خالی« و »مالیات بر عایدی ســرمایه« اجرایی شده بود، 

دیگر شاهد تبدیل شدن مسکن به عنوان کالای سرمایه ای نبودیم.
وی ادامه داد: وزارت راه و شهرســازی بیش از چهار ســال فرصت 
داشت تا سامانه اطلاعاتی مربوط به خانه های خالی با نام سامانه ملی 

املاک و اسکان را تهیه کند اما این اتفاق عملی نشد. 
گفتنی اســت، کاهش قدرت پوشش دهی سقف وام 160 میلیون 
تومانی صندوق تســهیلات مســکن یکم برای خرید خانه در تهران، 

متقاضیان را به اولویت های بعدی از جمله مسکن مهر سوق داد. 
به گزارش خبرگزاری ایسنا، تا دو سال قبل، وام 160 میلیون تومانی 
زوجیــن حدود 50 درصد یک خانه 60 متری در تهران را براســاس 
میانگین قیمت این شهر پوشش می داد که هم اکنون با توجه به رشد 
10۴ درصدی قیمت مســکن، قدرت پوشش دهی سقف وام به حدود 
2۴ درصد کاهش یافته اســت. کاهش قدرت خرید متقاضیان واقعی 
مسکن در پایتخت به کاهش معاملات منجر شده و شیفت متقاضیان 
دریافت وام خانه اولی ها به ســمت مســکن مهر از آثار افزایش قیمت 

مسکن بوده است. 

کارشناسان: 

شرایط کنونی مسکن محصول 
سیاست های 6  سال گذشته است

نایب رئیس انجمن صنایع همگن نیرومحرکه و قطعه سازی 
کشور گفت: در حال حاضر به دلیل شرایط موجود بخشی از 
تولیدات خودروسازان قابلیت تجاری شدن پیدا نمی کند به 
طوری که حدود ۱۰۰ هزار دســتگاه خودروی ناقص در کف 

کارخانه ها موجود است.
مهدی مطلب زاده در گفت وگو با ایسنا، اظهار کرد: در حال حاضر 
به دلیل شرایط موجود بخشی از تولیدات خودروسازان قابلیت تجاری 
شدن پیدا نمی کنند به طوری که حدود 100 هزار دستگاه خودروی 

ناقص در کف کارخانه ها موجود است.
وی افــزود: در صورت تأمین مواد اولیه مورد نیاز صنعت قطعه، 
این خودروها تکمیل شده و به بازار عرضه می شوند که خود می تواند 
برای بازگشت آرامش به بازار و متعادل شدن قیمت ها کمک کند و در 
نهایت تعهدات خودروسازان را نیز پاسخگو باشد ضمن آنکه قطعه ساز 

نیز می تواند امیدوار به دریافت مطالبات خود باشد.
نایب رییس انجمن قطعه ســازی با بیان اینکه بخش اعظم چهار 
هزار میلیارد تومان تســهیلات اولیه پرداختی از سوی خودروسازان 
به قطعه ســازان تنها صرف خرید مواد اولیه شد، تأکید کرد: چنانچه 
باقی تســهیلات 11 هزار میلیاردی که وعده داده شــده در اختیار 
قطعه ســازان قرار نگیرد، مواد اولیه مورد نیاز صنعت قطعه به اتمام 
رســیده و مشــکلات این صنعت و به تبع آن صنعت خودروسازی 

بیشتر خواهد شد.
مطلب زاده یادآور شــد: مطالبات قطعه سازان از خودروسازان در 
حــدود 20 هزار میلیارد تومان بوده که پرداخت چهار هزار میلیارد 
تومان اولیه در سال گذشته تنها یک پنجم آن بود. به تبع قطعه سازی 
هم دارای هزینه های دیگر مثل معوقات بانکی، بدهی به پیمانکاران 
زیرمجموعه خود و غیره است که بخشی از پول دریافتی صرف این 
دست از هزینه ها شده و باقی آن را قطعه و مواد اولیه تهیه کرده است.

وی بیان کرد: تا زمانی که مواد مورد نیاز برای تولید در دسترس 
فعالان این حوزه قرار نگیرد، شرایط صنعت قطعه بهبود نخواهد یافت. 
امروز صنعت قطعه نیازمند مواد اولیه و ماشین آلات است اما به طور 
قطع با در اختیار داشــتن مواد مورد نیاز خود، حتی با ماشین آلات 

قدیمی نیز قادر به تولید خواهد بود.
این مسئول ماشین آلات جدید را راهی برای بهبود بهره وری، تولید 
بهتر و دسترســی به کیفیت بیشتر دانست و گفت: این امر نیازمند 
سرمایه گذاری بزرگی است که در حال حاضر امکان پذیر نیست. در 
این شــرایط بخشی از کار با امید به آینده پیش می رود ضمن آنکه 
لازم اســت افق کار نیز مشــخص و ثبات اقتصادی افزایش یابد تا 

سرمایه گذاری های انجام شده، ثمربخش باشند. 

نایب رئیس انجمن قطعه سازی:

۱۰۰ هزار خودروی ناقص 
در کارخانه های خودروسازی وجود دارد

اعلام کرد: روند  انرژی آمریــکا  اطلاعات  اداره 
بازار جهانی نفت نشان می دهد، نباید انتظار داشت 
که تولیدکنندگان، بتوانند نفت مورد نیاز بازار را به 

راحتی تأمین کنند.
بــه گزارش خبرگزاری فارس، ایــن روزها در بازار نفت 
شاهد تحولات گوناگونی هستیم از یک طرف فشار به ایران و 
ونزوئلا از سوی آمریکا به منظور کاهش تولید و از طرفی دیگر 
فشار به عربستان بازهم از سوی آمریکا برای جبران کاهش 
نفت در بازار، این تمام اتفاقاتی است که که در بازار نفت رخ 
داده است، اما مسئله اینجا است که آیا این فشارها از سوی 
آمریکا توانسته است هدفش را در بازار محقق کند یا خیر؟

به گفته محققان و تحلیلگران بازار نفت از جمله جیمی 
اسمیت انگلیسی که اظهاراتش را در گفت وگو با الحیات بیان 

کرده اســت، اگرچه اوپک 30 هزار بشکه نفت بیشتر تولید 
کرده اســت، اما کم ترین میزان تولید را در طول چهارسال 
گذشــته دارد و رقم واقعــی تولید اوپک بیــش از حدود 

30میلیون و 260 هزار بشکه نیست.
وی ایــن آمــار و اطلاعات را از ســازمان کشــورهای 
صادرکننده نفت دریافت کرده که در این آمار رســماً گفته 
شده اســت، اوپک تولیدش را به پایین ترین سطح رسانده 
اســت که البته این بخشــی از توافقی اســت که در اوپک 

پلاس منعقد شد.
جالب اینجا است که اسمیت معتقد است، در طول یک 
سال گذشــته تولید نفت ایران و ونزوئلا به دلیل فشارهای 
آمریکا کاهش شدیدی پیدا کرده است، اما از سوی دیگر تولید 
نفت توسط نیجریه و لیبی و عراق کمی افزایش یافت، هرچند 

که اخیرا لیبی نتوانست افزایش تولید خود را نگه دارد و به 
دلیل مشکلات داخلی اش تولید نفت این کشور کاهش یافت.

اما باز این افزایش تولید نفت نتوانست جایگزین کاهش 
تولید نفت ایران و ونزوئلا شود که این موضوع موجب شد، 

آمریکا مستقیما دست به دامان عربستان و امارات شود.
حال که بحث به عربستان و تولید نفت این کشور رسید، 
خوب است که به اطلاعات رسمی منتشر شده توسط مرکز 
تحقیقات اوپک بیاندازیم، در این آمار گفته شــده اســت، 
عربســتان تولید خود را در ماه گذشته به 9 میلیون و820 
هزار بشــکه در روز رســانده است و از طرف دیگر نیز ایران 
تولید نفت خود را به میزان 120 هزار بشــکه افزایش داده 
است و تولید نفتش به دو میلیون و 570 هزار بشکه رساند، 
البته که باید گفته شود، تولید نفت ایران پیش از تحریم ها 

حدود سه میلیون 900 هزار بشکه در روز بود.
این آمار نشان می دهد، صادرات نفت ایران با احتساب  
مصرف یک میلیون  و 800 هزار بشکه در داخل کشور در ماه 
گذشته حدود 770 هزار بشکه بیشتر نبوده است، در حالی 
که پیش از تحریم ها صادرات نفت ایران حدود 2 میلیون و 

500 هزار بشکه در روز بود.
به گفته مقامات آمریکایی عربســتان هنوز نتوانســته 
نفتش را جایگزین نفت ایران کند هرچند که تولیدش را بالا 
برده اســت و این نشان می دهد که نمی توان روی عربستان 

حساب باز کرد.
ریــک پری؛ وزیر انرژی آمریکا اعلام کرده اســت، ما با 
این حال از عربســتان خواسته ایم تولیدش را بیشتر از آنچه 
که هست بالا ببرد تا کمبودی در بازار نفت احساس نشود.

 اداره اطلاعات انرژی آمریکا نیز جدید )روز پنجشــنبه 
گذشته( اعلام کرده است، کمبود نفت در بازار جهانی موجب 
شــد تا ذخایر استراتژیک نفت امریکا بیشتر به بازار تزریق 
شود و این امر موجب شد تا ذخایر استراتژیک نفت آمریکا 
کاهش یابد. این خبر موجب شــد تا شاهد افزایش قیمت 
نفت در بازار جهانی باشــیم، به طوری که قیمت نفت یک 

درصد افزایش یافت.
این اداره همچنین اعلام کرده اســت، روند بازار جهانی 
نفت نشان می دهد، اگرچه تقاضا برای نفت در سال 2019 در 
حال افزایش است، اما نباید انتظار داشت که تامین کنندگان 
بتواننــد نفت مورد نیاز بــازار را به راحتی تامین کنند و به 
احتمال زیاد قیمت نفت افزایش می یابد و البته این افزایش 
قیمت در کانال 70 تا 80 دلار خواهد بود و بیشتر نخواهد شد.

اداره اطلاعات انرژی آمریکا:

تولیدکنندگاننفتنمیتوانندکمبودبازارراتأمینکنند
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